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Zápis 
z Ústřední konference delegátů odbornosti chovatelů drůbeže,  

která se konala dne 8. března 2014 v Praze 

 
 

Účastníci jednání: 

OO ČSCH Benešov (Josef Šach), Beroun (Jaroslav Peták), Blansko (Marcela Nečasová), Brno (Rostislav 

Valeš), Břeclav (Václav Rohrer ml.), České Budějovice (Marta Eliášová), Domažlice (Josef Buršík), Frýdek-

Místek (Karel Volný), Havlíčkův Brod (Jan Křivský), Hodonín (Petr Suchánek), Hradec Králové (Jaroslav 

Kalaš), Chomutov (Josef Ješetický), Chrudim (Jiří Zeman), Jeseník (Jaroslav Machala), Jindřichův Hradec 

(Vladimír Kopřiva), Karviná (Tadeáš Jokiel), Kladno (Ing. Jaroslav Boukal), Kolín (Pavel Hrubeš), Kroměříž 

(Lukáš Janečka), Liberec (František Strnad), Litoměřice (Ladislav Holec), Louny (Václav Stehlík), Mělník 

(Josef Škoda), Mladá Boleslav (František Verner), Náchod (Josef Beran), Nymburk (Miloslav Kubát), Opava 

(David Lampart), Ostrava (Josef Linet), Pardubice (Josef Blažek), Pelhřimov (Marie Špátová), Písek 

(František Štochl), Plzeň obl. (Martin Loukota), Praha-východ (Zbyněk Nenutil), Přerov (Antonín Dočekal), 

Příbram (Ján Beňo), Rakovník (Josef Větrovec), Rokycany (Petr Macháček), Rychnov nad Kněžnou (Václav 

Hromek), Sokolov (Antonín Drbal), Strakonice (Jaroslav Blatský), Svitavy (Richard Kořízek), Šumperk 

(Zdeněk Malý), Tábor (Štefan Kočica), Tachov (Jakub Šedivý), Trutnov (Václav Brdička), Třebíč (Pavel 

Řiháček), Uherské Hradiště (Ing. Martin Zábrana), Vyškov (Jaroslav Zehnal), Znojmo (Alena Polášková), 

Žďár nad Sázavou (Jiří Štourač). 

Klub chovatelů araukan (Josef Linet), barneveldek (Alena Polášková), bojových plemen (Miroslav 

Macíček), českých hus (František Strnad), českých slepic (Emanuel Matějka), hamburčanek (Václav 

Hromek), hempšírek (Václav Rohrer ml.), krůt a perliček (Jaroslav Kalaš), leghornek (Josef Blažek), 

maransek (Ing. František Šonka), plymutek (Petr Tržil), sasexek (Pavel Dvořák ml.), sebritek (Ivan Zábrana), 

šumavanek (Josef Buršík), velsumek (Jiří Král), vodní drůbeže (Josef Škoda), vyandotek (Pavel Hrubeš). 

ÚOK CHD, RK, předseda Sboru posuzovatelů drůbeže: Jaroslav Bayer, Pavel Hrubeš, Tadeáš Jokiel, 

Josef Škoda, Josef Vilhelm, Peter Žuffa, Václav Brdička, Miloslav Hertl, Petr Suchánek, Ivan Pavel. 

Hosté: Martin Kabát, DiS., generální sekretář ČSCH, Ing. František Šonka, čestný předseda ÚOK CHD, 

Milan Uher, předseda Rozhodčí komise ÚV ČSCH 

 

 

PROGRAM   

1. Zahájení, schválení programu, volba pracovních komisí 

2. Zpráva o činnosti ÚOK CHD za uplynulý rok                    

3. Zpráva o činnosti Sboru posuzovatelů drůbeže 

4. Informace delegáta ČSCH v sekci drůbeže EE 

5. Zpráva revizní komise odbornosti za uplynulý rok 

6. Směrnice pro kontrolované chovy čistokrevných plemen drůbeže 

7. Plán rozpočtu odbornosti na rok 2015 

8. Diskuse  

9. Různé 

10. Usnesení 

11.  Závěr  

 

Ad 1)  Zahájení, schválení programu, volba pracovních komisí 

     Jednání zahájil Josef Vilhelm, člen ÚOK CHD, který byl pověřený řízením konference. 

Přivítal hosty a přítomné delegáty. Informoval, že dvě OO ČSCH nemají dosud objednané 

členské známky, takže výchozí počet OO ČSCH je 73, nikoliv 75. Následovala informace 

o počtu přítomných, schvalování programu, volba komisí a hlasování o pořízení zvukové 

nahrávky z jednání. Vzhledem k nesrovnalostem při sčítání hlasů bylo znovu na návrh 



Josefa Berana přistoupeno k přepočítání přítomných delegátů. Bylo konstatováno, že je 

přítomno 48 delegátů OO ČSCH s hlasem rozhodujícím, nadpoloviční většina hlasů je 25. 

Dále je přítomno 17 delegátů chovatelských klubů (z celkem dvaceti) s hlasem poradním. 

Následovalo zopakování hlasování. Kdo souhlasí s navrženým programem jednání – 

hlasování: PRO 48 delegátů. Kdo souhlasí, aby mandátová komise pracovala ve složení: 

Pavel Hrubeš, Antonín Drbal a Josef Beran – hlasování: PRO 48 delegátů. Kdo souhlasí, 

aby návrhová komise pracovala ve složení: Tadeáš Jokiel, Ivan Zábrana a Jaroslav Kalaš – 

hlasování: PRO 48 delegátů. Kdo je pro, aby zapisovatelkou byla Eliška Stejskalová a 

zápis byl pořízen v podobě, která zápisu náleží – hlasování: PRO 48 delegátů. Kdo 

souhlasí s tím, aby ověřovateli zápisu byli: Petr Suchánek, Josef Blažek a Lukáš Janečka – 

hlasování: PRO 47 delegátů (hlasování se zdržel jeden z navrhovaných delegátů).  

     Josef Vilhelm přečetl písemné vyjádření Ing. Richarda Konráda, člena ÚOK CHD, že 

z důvodu pracovní vytíženosti a přesunutí jednání ÚOK CHD na sobotu se nemůže dalších 

rokování účastnit. Členem ÚOK CHD se místo něho stává Jaroslav Kalaš, jenž byl na 

loňské Ústřední volební konferenci delegátů odbornosti chovatelů drůbeže zvolen jako 

jediným náhradníkem do ÚOK CHD. Poté Josef Vilhelm přečetl kontrolu ukládacích bodů 

usnesení z minulé konference:  

- Přehodnotit objednávání nánožních kroužků přes kluby, zrušit rozhodnutí, které 

zakazuje objednávání nánožních kroužků chovatelskými kluby – splněno, podařilo 

se na minulém jednání ÚV ČSCH prosadit. 

- Připravit novou směrnici pro uznávání kontrolovaných chovů – splněno, bude se 

schvalovat na stávající konferenci.  

- Prosadit, aby termíny celostátních výstav a výstav mláďat králíků a drůbeže byly 

takzvaně hájené – nepodařilo se, nutno prosadit na Valné hromadě ČSCH. 

- Uložit pořadatelům výstav dodržování směrnic ze Vzorníku plemen drůbeže, 

především vážení zvířat – podařilo se zajistit na celostátní výstavě drobného 

zvířectva.  

- Doporučit Klubu chovatelů českých hus, Klubu chovatelů českých slepic, Klubu 

chovatelů šumavanek a Klubu chovatelů krůt a perliček propagaci na celostátních a 

mezinárodních výstavách – doporučeno, ale ani jeden z klubů národních plemen 

drůbeže se výrazněji neprezentuje na celostátních výstavách.  

- Doporučit ÚV ČSCH vypovědět do 31. 3. 2013 smlouvu o dodávce nánožních 

kroužků firmě Zeko a současně zabezpečit dodávku kroužků pro rok 2014 firmou 

Stengel, včetně doobjednávek – splněno, letošní kroužky již dodal nový dodavatel.  

- Působit na posuzovatele a dlouholeté chovatele k napsání odborných článků 

v časopise Chovatel – daří se částečně, přibyli noví autoři, článků o drůbeži je však 

stále málo.  

- Jednat o možném dotisku Vzorníku plemen drůbeže s dodatky – splněno, dotisk 

Vzorníku plemen drůbeže se právě projednává, dodatky budou vydány později.  

- Vyhodnotit diskusní příspěvky a nadále s nimi pracovat – vyhodnoceno.   

- Petru Žuffovi projednat na standardizační komisi Evropského chovatelského svazu 

možnost vystavení osvědčení chovateli o uznání nového barevného rázu nebo 

plemene – splněno. 

- Delegátům jednotlivých okresů zabezpečit aktualizaci členů ČSCH do databáze 

svazové evidence – evidence se průběžně plní.  

- Jaroslavu Bayerovi, delegátovi odbornosti, aby na Valné hromadě ČSCH přednesl 

návrh členství ČSCH v Unii chovatelů hospodářských zvířat – předneseno, po 

jednání s Unií chovatelů hospodářských zvířat došel ČSCH k závěru, že členství má 

význam především pro chovatele velkých hospodářských zvířat. 

- Jaroslavu Bayerovi, delegátovi odbornosti, přednést na Valné hromadě ČSCH 

návrh, aby chovatelské kluby mohly odebírat nánožní kroužky – předneseno, 

delegáti návrh neschválili, podařilo se prosadit až na jednání ÚV ČSCH.  

Mandátová komise informovala, že přišla další delegátka OO ČSCH, takže je přítomno 

49 delegátů s hlasem rozhodujícím, nadpoloviční většina je 25. Hlasovalo se o délce 

diskusních příspěvků. Kdo je pro, aby pro položení otázky byl stanoven čas maximálně 

tři minuty a pro vlastní vystoupení byl stanoven čas maximálně pět minut – hlasování: 

PRO 49 delegátů.  



 

Ad 2)  Zpráva o činnosti ÚOK CHD za uplynulý rok 

     Zprávu přednesl Jaroslav Bayer, předseda ÚOK CHD. Informoval o zásadním úkolu 

pro ÚOK CHD prosadit odebírání nánožních kroužků pro drůbež od německé firmy 

Stengel, a to počínaje kroužky pro rok 2014. Změnu dodavatele nánožních kroužků na 

drůbež se podařilo prosadit. Kroužky budou moci, počínaje příštím rokem, odebírat i 

kluby, které mají v pořádku veškeré evidenční náležitosti. 

     Dále uvedl, že byla sjednána přátelská domluva ohledně bližší spolupráce ČSCH a ZOO 

PARKU Vyškov. ÚOK CHD zajistila prostřednictvím chovatelů rozšíření škály plemen 

drůbeže vystavené v ZOO PARKU Vyškov a ten na oplátku popularizuje ČSCH. ZOO 

PARK Vyškov je zaměřený na domestikovaná zvířata, takže proto došlo k navázání 

spolupráce právě s touto zoologickou zahradou.  

    Jaroslav Bayer referoval, že na celostátní výstavu drobného zvířectva Chovatel 2013 

v Lysé nad Labem byli pozváni i chovatelé z Polska, Slovenska a Rumunska. V rámci této 

výstavy se konalo  společné zasedání zástupců zahraničních svazů. Rozšíření spolupráce 

s chovateli ze zemí bývalého východního bloku je velmi důležitá. Do budoucna se nabízí 

možnost výměny chovného materiálu, případně vzájemná účast na výstavách.       

     ÚOK CHD zpracovala připomínky k upraveným Stanovám ČSCH a Věcnému návrhu 

úpravy Stanov ČSCH, jež byly předány formou dopisu ÚV ČSCH. Schválila také 

příspěvek klubům, jejichž členové propagovali ČSCH na evropských výstavách. Této 

příležitosti využily Klub chovatelů barneveldek a Klub chovatelů hamburčanek. ÚOK 

CHD uhradila výstavní poplatky členům, kteří vystavili zvířata na speciální klubové 

evropské výstavě. V nastolené cestě chce ÚOK CHD pokračovat a touto cestou přispívat 

klubům. 

     Majitelům genetických zdrojů českých slepic byla vloni vyplacena dotace v celkové 

výši 60 900 Kč a majitelům genetických zdrojů českých hus celková dotace ve výši 96 500  

Kč. Jedná se o prostředky poskytnuté z rozpočtu Ministerstva zemědělství ČR. Další 

příspěvky byly, tentokrát z rozpočtu ÚOK CHD, zaslány majitelům plemenných a 

šlechtitelských chovů. Celkem bylo chovatelům vyplaceno 90 900 Kč. Jaroslav Bayer 

zdůraznil, že na částce je evidentní, že i tato ÚOK CHD se snaží podpořit aktivní 

chovatele. Při výši příspěvku bylo zohledněno, zdali má chovatel v pořádku náležitosti 

vůči Plemenné knize drůbeže a jestli vystavoval na celostátní výstavě, popřípadě jestli 

nabídnul zvířata k prodeji.  

     ÚOK CHD se během několika jednání obšírně věnovala přípravě nového návrhu 

„Směrnice pro kontrolované chovy čistokrevných plemen drůbeže“. Vzhledem k navýšení 

příspěvku, který vybírá posuzovatel od základní organizace (za výstavu 40 Kč), došlo 

k navýšení paušálního poplatku do vzdělávacího fondu posuzovatelů drůbeže. Jakmile 

bude zpracován a schválen nový Řád pro posuzovatele ČSCH, který připravuje 

Legislativní komise ÚV ČSCH, dojde ke zrušení paušálu a bude se vybírat dle počtu 

výstav. Dále uvedl, že ÚOK CHD prověřuje možnost testování drůbeže ve Střední 

zemědělské škole v Čáslavi, která, pokud dojde k dohodě, nahradí dřívější testovací stanici 

drůbeže v Opavě. Referoval o připravovaném dotisku Vzorníku plemen drůbeže, který je 

momentálně doprodaný. Zároveň výbor Sboru posuzovatelů drůbeže připravuje dodatek ke 

stávajícímu vzorníku, který bude obsahovat jednak změny a úpravy některých standardů a 

také standardy nových plemen, která se začala vystavovat na výstavách ČSCH.  

 

Ad 3)  Zpráva o činnosti Sboru posuzovatelů drůbeže 

     Ivan Pavel, předseda Sboru posuzovatelů drůbeže, informoval o přípravě adeptů na 

posuzovatele drůbeže. V loňském roce přibylo šest nových posuzovatelů, v současnosti 

evidujeme celkem 73 posuzovatele drůbeže. Mezi patnácti současnými adepty jsou velké 

rozdíly v intenzitě přípravy a přístupu k proškolování. Uvedl, že Pavel Hrubeš vyhodnotil 

podle hlášení posuzovatelů, že v roce 2013 bylo v Českém svazu chovatelů uspořádáno 

676 výstav, na nichž bylo bodováno celkem cca 46 000 kusů drůbeže. Též konstatoval, že 

se zpracovává dodatek ke Vzorníku plemen drůbeže, jenž bude obsahovat nejen nová 

plemena, která se u nás vystavují, ale i soubor změn ve stávajících standardech. Trendem 

je dovoz „přírodních“ plemen drůbeže z Francie a Ruska. Je dovezeno i množství plemen, 

která jsou vizuálně podobná a odlišují se jen v některých dílčích znacích. Poukázal na 



rezervy, které má ÚOK CHD v přístupu ke klubům a v nedostatečné šlechtitelské práci, 

která se v některých klubech provádí. Uvedl, že Evropský chovatelský svaz (EE) 

nerespektoval zemi původu, tedy ČR, u českých hus, jiný typ českých hus vystavovaný 

v Německu je veden jako Böhmische gänze. Uvedl, že vážení drůbeže před výstavou se 

podařilo vyřešit pouze na celostátních výstavách, jinde nešvar nevážení přetrvává. Jako 

alarmující uvedl příklad, kdy si pořadatelé výstav objednávají málo posuzovatelů drůbeže a 

ti pak posuzují mnohdy i dvě normy. Poukázal, že toto se bude muset řešit, některé 

stížnosti pramení i z toho, že při takovémto množství zvířat k posouzení již není možné 

zachovat pozornost.  

 

Ad 4)  Informace delegáta ČSCH v sekci drůbeže EE 

     Peter Žuffa připomenul výročí založení Evropského chovatelského svazu a ekonomický 

obrat, jenž s pořádáním evropských výstav souvisí. Zrekapituloval, že Ing. Jaroslav 

Kratochvíl, CSc., viceprezident EE, je členem prezídia od roku 2001. Uvedl, že naše chovy 

jsou srovnatelné s chovy evropských chovatelských velmocí. Dále informoval o jednáních, 

kterých se minulý rok, coby oficiální delegát ČSCH v sekci drůbeže a člen evropské 

standardové komise, zúčastnil. Vyzdvihl význam spolupráce chovatelů z bývalého 

východního bloku. 

      

Ad 5)  Zpráva revizní komise odbornosti za uplynulý rok 

     Miloslav Hertl, předseda revizní komise odbornosti uvedl, že byla provedena 

namátková kontrola celé řady dokladů. Nebyly shledány žádné nedostatky, předložené 

doklady měly veškeré náležitosti. Dále byla uskutečněna kontrola agendy a vyplácení 

dotací u genetických zdrojů českých hus a českých slepic. Revizní komise doporučuje, aby 

se počínaje rokem 2015 základní objednávka nánožních kroužků na drůbež byla 

distribuována na konferenci, jež by se mohla konat už v druhé polovině února 2015. 

Zároveň doporučujeme provést novou kalkulaci ceny u doobjednávek kroužků na drůbež. 

Dále Miloslav Hertl uvedl, že revizní komise doporučuje konferenci stanovit nové (nižší) 

paušální sazby za uznávací řízení kontrolovaných chovů (ve Směrnici pro uznávací řízení 

kontrolovaných chovů čistokrevných plemen drůbeže) a stanovit širší síť výstav, na nichž 

se chovy mohou prezentovat. Dále uvedl, že vzhledem k brzkému konání konference je 

schvalování rozpočtu pro rok 2015 předčasné. Revizní komise doporučuje pro příště 

rozesílat přehlednější návrh rozpočtu odbornosti. Doporučuje konferenci pověřit ÚOK 

CHD sestavením rozpočtu 2015 a připravit tento rozpočet ke schválení Valné hromadě 

ČSCH. Vzhledem k dotazům chovatelů prověřovala revizní komise mzdu tajemnice a 

procentické zastoupení podílu náplně práce tajemnice. Konstatoval, že revizní komise dále 

doporučuje ÚOK CHD stanovit přesná kritéria, na jejichž základě budou moci kluby 

chovatelů drůbeže objednat nánožní kroužky. Nezbytné mimo jiné bude, aby měly 

v pořádku evidenční náležitosti a skutečně prováděly plemenářskou práci. 

     Mandátová komise podala informaci, že v průběhu zprávy jeden delegát odešel a jiný 

delegát přišel. Přítomno je stále 49 delegátů OO ČSCH. Kdo schvaluje zprávu revizní 

komise odbornosti? – hlasování: PRO 49 delegátů.  

 

Ad 6)  Směrnice pro kontrolované chovy čistokrevných plemen drůbeže 

     Směrnice byla rozeslána všem OO ČSCH společně s pozvánkou na konferenci. 

- Miloslav Hertl: navrhl, aby paušální částka za uznávací řízení byla snížena tím, že 

bude jmenováno více hodnotitelů, kteří budou uznávat chovy, čímž se zkrátí 

vzdálenost mezi posuzovatelem a majitelem chovu; 

- Ivan Pavel reagoval, že je autorem odborné části směrnice, ale zcela se distancoval 

od navrhovaných paušálů za uznávací řízení. Původní plán uznávat chovy na 

velkých výstavách není ze šlechtitelského hlediska přínosný – vzorek vystavených 

zvířat neodpovídá kvalitě celého chovu, uvedl na pravou míru, že součástí 

paušálního poplatku je i cestovné pro hodnotitele;  

- Jaroslav Bayer – zdůraznil, že jsou potřeba i rozmnožovací chovy, doporučil návrat 

k dřívějším poplatkům: RCH – 300 Kč + 3 Kč/ks, PCH – 500 Kč + 5 Kč/ks, ŠCH 

700 Kč + 7 Kč/ks; 



- Ivan Zábrana: pozastavil se nad tím, proč jsou odstupňovány poplatky podle 

kategorie chovu, hodnotitel přece odvádí stejnou práci; 

- Eliška Stejskalová: vysvětlila, že na konci kalendářního roku jsou majitelům chovů 

vypláceny z Plemenné knihy drůbeže příspěvky – ty jsou odstupňovány dle 

kategorie chovu;  

- Josef Buršík: upozornil, že svaz nesmí provádět kontrolu užitkovosti; 

- Eliška Stejskalová: vysvětlila, že svaz není revizní ani inspekční organizace, 

eviduje nahlášené výsledky kontroly užitkovosti; 

- Pavel Hrubeš: vysvětlil, proč byly zvoleny paušály za uznávací řízení – aby nedošlo 

k znevýhodnění chovatelů ze vzdálenějších míst; 

- Josef Blažek: připomněl, že dříve bylo drobnochovatelství i zdrojem obživy, dnes 

je to především záliba, nic není zadarmo, ani v chovatelství; 

- Ivan Pavel: zodpověděl připomínku z pléna - uznáné velkochovy odvádí poplatky 

za uznávací řízení; 

- Miloslav Hertl: doporučil rozšíření sítě výstav, na nichž by chovatel mohl zvířata 

z uznaného chovu předvést; 

- Alena Polášková: doporučila přehodnotit paušální částky, připomněla, že hodnotitel 

neuznává jen jeden chov denně; 

- Jaroslav Bayer: potvrdil, že hodnotitel uznává denně zpravidla více chovů, navrhl, 

aby se náklady na uznávací řízení hradily z rozpočtu ÚOK CHD; 

- Eliška Stejskalová: vysvětlila, že majitelům kontrolovaných chovů se každoročně 

na konci roku vyplácí příspěvek, ve kterém je zohledněno, jestli má chovatel 

v pořádku náležitosti vůči Plemenné knize drůbeže a jestli vystavil drůbež na 

celostátní výstavě. Dále upozornila, že pokud se uznávací řízení uskuteční na 

náklady ÚOK CHD, nebude na konci roku chovatelům zasílán žádný příspěvek a 

nebudou motivováni, aby měli v pořádku náležitosti vůči PKD. Uvedla, že již dříve 

probíhalo uznávací řízení na náklady ÚOK CHD, ale toto se neosvědčilo, neboť 

vyčleněné finanční prostředky nestačily k pokrytí cestovních nákladů. Je 

rozumnější, aby si uznávací řízení uhradil chovatel a finanční příspěvek dostal na 

konci roku od ÚOK CHD; 

- Peter Žuffa: navrhl, aby vyšší paušál platili chovatelé, kterým se chov uznává 

prvně, nižší částku by pak hradili při uznávacím řízení na další roky, kromě 

paušálního poplatku by chovatel hradil i cestovné; 

- Ivan Pavel: podotkl, že je nutné, aby majitelé kontrolovaných chovů měli také svoje 

povinnosti; 

- Vladimír Kopřiva: též zastává názor, že je potřeba rozšířit okruh výstav od 

klubových a oblastních k těm nejvyšším; 

- Josef Blažek: také on doporučil rozšířit síť určených výstav; 

- Josef Vilhelm: doporučil, když bude celostátní výstava mladé drůbeže pořádána 

v Čechách, aby byla možnost vystavit též na výstavě v Přerově; 

- Josef Ješetický: konstatoval, že padlo několik názorů na změnu směrnice, 

doporučil, aby se k jednotlivým návrhům nechalo hlasovat; 

- Josef Beran: uvedl, aby se k jednotlivým návrhům hlasovalo postupně – nejprve 

k výstavám: 

Poté se hlasovalo o upřesnění formulace ve směrnici (část Závěrečná ustanovení) – 

Znění ve směrnici se upravuje na: „K povinnostem patří i předvedení minimálně 

čtyřčlenné kolekce zvířat na některé z těchto výstav: celostátní výstavě drobného 

zvířectva, celostátní výstavě mladé drůbeže, krajské nebo oblastní výstavě...“ – 

hlasování: PRO 49 delegátů. Následovalo hlasování o poplatcích za uznávací řízení. 

Bude chovatel platit podle kategorie chovu 300 Kč – 500 Kč nebo 700 Kč + poplatek 

dle chovu za každé zvíře a k tomu cestovné pro hodnotitele? – hlasování: PROTI 37 

delegátů. Bude chovatel hradit dle kategorie chovu 700 Kč – 900 Kč nebo 1100 Kč a 

poplatek za každé zvíře, včetně cestovného? – hlasování: PROTI 25 delegátů. Bude 

chovatel při uznání nového chovu hradit dle kategorie chovu 1300 Kč – 1500 Kč nebo 

1700 Kč a poplatek za každé zvíře a při opakovaném uznávacím řízení 300 Kč – 500 

Kč a 700 Kč a poplatek z každé zvíře, včetně cestovného – hlasování: PROTI 46 

delegátů. Poplatek dle kategorie chovu 300 Kč – 500 Kč nebo 700 Kč a poplatek za 



každé zvíře, včetně cestovného, vše na náklady ÚOK CHD – hlasování: PRO 35 

delegátů. Pro úhradu nákladů budou užitky prostředky, jež byly dříve užity k vyplacení 

příspěvků majitelům kontrolovaných chovů (zasíláno na konci kalendářního roku). 

 

Ad 7)  Plán rozpočtu odbornosti na rok 2015 

- Josef Vilhelm: uvedl, že dosud není známa uzávěrka roku 2013. Rozpočet 

následujícího roku se odvíjí od předešlého, a proto je momentálně předčasné 

připravovat rozpočet na rok 2015. Dále konstatoval, že není zcela jasné, jak vlastně 

bude rozpočet koncipován, a které položky budou moci být započítány do příjmové 

části, a proto byl OO ČSCH rozeslán pouze plán nákladové části rozpočtu; 

- Vladimír Kopřiva: upozornil, že každý rozpočet má kromě výdajové části i 

příjmovou, navrhnul neschválit rozpočet na rok 2015 rozeslaný před konferencí OO 

ČSCH. 

Rozpočet, tak jak byl předložen, nebude schválen – hlasování: PRO 49 delegátů. ÚOK 

CHD zpracuje návrh požadavku příjmové a výdajové části rozpočtu na rok 2015 

nutnou pro činnost odborností chovatelů drůbeže a tento rozpočet prosadí při 

sestavování rozpočtu ČSCH – hlasování: PRO 43 delegáti. 

 

Ad 8)  Diskuse 

- Jaroslav Bayer: vznesl dotaz, jestli má podepsat smlouvu na pořádání celostátní 

výstavy mladé drůbeže, když se tentokrát nebude konat v hale, ale na hřišti bez 

zastřešení; 

- Ing. František Šonka: vyzval k psaní článků do časopisu Chovatel; 

- Milan Uher: informoval, jak se postupně vyvíjel termín a místo konání letošní 

CVMK a CVMD; 

- Václav Hromek: konstatoval, že pro mladou drůbež je září špatný termín, vhodnější 

by byl během měsíce října; 

- Josef Beran: uvedl, že tradice se mění těžko, podotkl, že někdo z ÚOK CHD má 

určitě mandát k tomu podepsat či nepodepsat smlouvu s pořadatelem; 

- Josef Vilhelm: upřesnil, že toto má v ÚOK CHD na starosti předseda Jaroslav 

Bayer, nemusí to nikdo schvalovat, je to dané rozdělením kompetencí. Uvedl, že 

chovatelé se sami rozhodnou, jestli přihlásí drůbež na výstavu, která není v hale; 

- Miloslav Hertl: potvrdil totéž, je v kompetenci Jaroslava Bayera, předsedy ÚOK 

CHD, aby toto rozhodl, nemusí dostat žádné pověření; 

- Josef Blažek: vznesl dotaz, kdo pověřil stávajícího organizátora pořádáním letošní 

CVMK a CVMD; 

- Josef Vilhelm: uvedl, že o pořadatelství CVMK bylo rozhodnuto na jednání ÚOK 

CHK; 

- Jaroslav Bayer: zeptal se, jaké by bylo náhradní řešení, pokud by CVMD nepořádal 

organizátor letošní CVMK; 

- Milan Uher, Václav Rohrer ml., Rostislav Valeš: vyslovili názor, že by letošní 

CVMD mohl pořádat někdo jiný než pořadatel CVMK; 

- Jiří Král: doporučil obě výstavy neoddělovat, z dřívější zkušenosti je známé, že 

samostatná CVMD nepřitáhla návštěvníky; 

- Josef Vilhelm: připomněl, že ÚOK CHD sama přišla s prosbou přidat se s CVMD 

k CVMK, nebylo by dobré tradici rušit, tyto věci se snadno boří, ale těžko dávají 

dohromady. 

Jaroslav Bayer se rozhodne po dalším uvážení, jestli podepíše smlouvu na pořádání letošní 

CVMD – hlasování: pro 46 delegátů. Mandátová komise podala zprávu o tom, že z jednání 

odešli další delegáti, přítomni jsou 44 delegáti s hlasem rozhodujícím.  

- Peter Žuffa: navrhl, aby součástí velké zasedací místnosti Sekretariátu ÚV ČSCH 

byl natrvalo zpětný projektor; 

- Martin Kabát, DiS.: odpověděl, že se připravuje celková rekonstrukce velké 

zasedací místnosti a vybavení základní technikou a  odpovídajícím zázemím. 

Následovalo hlasování o delegátovi odbornosti na následující Valnou hromadu ČSCH. 

Bude delegátem na Valnou hromadu ČSCH Pavel Hrubeš a náhradníkem Ivan Pavel? – 

hlasování: PRO 43 delegáti.  



- Vladimír Kopřiva: uvedl, že je nutné příští konferenci svolat v době, kdy je již 

znám výsledek hospodaření svazu z předešlého roku. Dále upozornil, že 

posuzovatelé drůbeže stále neodvádějí do rozpočtu odbornosti všechny finanční 

prostředky vybrané na výstavách – neodvádějí ani poplatek posuzovatele. 

Upozornil, že žádná konference dosud neschválila Řád pro posuzovatele drůbeže – 

respektive výši posudečného, toto je v rozporu se Stanovami ČSCH. Dále uvedl, že 

předpisy Plemenné knihy drůbeže, poplatky za uznávací řízení, neodpovídají 

předložené směrnici; 

- Josef Vilhelm: vysvětlil, že konference měla být původně již v únoru – kvůli 

předání základních objednávek nánožních kroužků delegátům OO ČSCH. Poté 

uvedl, že se připravuje jednání předsedů odborností chovatelů králíků, drůbeže a 

holubů a také předsedů jednotlivých sborů posuzovatelů, kde bude projednáván 

nový Řád pro posuzovatele ČSCH, na něj budou pak navazovat změny ohledně 

posudečného, které bude schvalovat konference; 

- Eliška Stejskalová: uvedla, že po změně směrnice budou na podzim změněny na 

jednání Rady Plemenné knihy drůbeže i další předpisy související s uznávacím 

řízením; 

- Ivan Pavel: konstatoval, že na posuzovatele je pohlíženo jako na osobu samostatně 

výdělečně činnou, a tudíž se na ně vztahuje i placení silniční daně, toto musí být 

v řádu ošetřeno; 

- Josef Vilhelm: uvedl, že Ivan Pavel, předseda Sboru posuzovatelů drůbeže, bude 

přítomen u přípravy nového Řádu pro posuzovatele ČSCH; 

- Vladimír Kopřiva: připomněl, že svaz má k dispozici stanovisko Ministerstva 

financí ČR, kde je uvedeno, že posudečné se zdaňuje jako ostatní příjmy, 

posuzovatel není živnostník; 

- Ivan Pavel: znovu upozornil na to, že posuzovatelé jsou osoby samostatně 

výdělečně činné; 

- Rostislav Valeš: konstatoval, že pokud posuzovatel vybere DPH, tak ho také 

odvádí; 

- Josef Beran: uvedl, že posuzovatelská činnost není nahodilá, příjem ročně 

nepřekročí 30 tisíc Kč; 

- Josef Buršík: poukázal na dotační národní program týkající se genetických zdrojů, 

vznesl dotaz, jestli se řeší i dotace pro další národní plemena; 

- Eliška Stejskalová: uvedla, že v současnosti se jedná o možnosti poskytovat dotace 

na české krůty, otázka je, za jakých podmínek, již dříve se jednalo o šumavankách, 

na ně je pohlíženo jako na zrekonstruované plemeno; 

- Josef Buršík: konstatoval, že je možné pobírat dotace i na plemena, která mají jen 

podíl z původního plemene; 

- Eliška Stejskalová: uvedla, že plemeno musí splnit podmínky ohledně početního 

zastoupení, původů atd., vše je v jednání, nejde jen přijít, že svaz požaduje dotaci a 

nemít populaci podchycenou. 

Bude se ÚOK CHD znovu zabývat i dotacemi na další plemena – šumavanky a české 

krůty – hlasování: PRO 40 delegátů.  

 

Ad 9)  Různé 

- Václav Rohrer ml.: uvedl, že Klub chovatelů hempšírek se domluvil na posuzování 

evropským způsobem, vznesl dotaz, kdy se bude v ČR posuzovat evropským 

způsobem; 

- Ivan Pavel: vysvětlil přednosti našeho systém, konstatoval, že není povinné 

posuzovat evropským, de facto německým, způsobem; 

- Václav Rohrer ml.: systémy jsou odlišné, naši chovatelé potřebují vědět, jak by 

jejich zvíře bylo posouzeno v cizině; 

- Ivan Pavel: uvedl na povinnost psát u nás poznámky do oceňovacího lístku, znovu 

zopakoval, že není důvod přecházet na jiný systém; 

- Pavel Hrubeš: potvrdil názor, že žádný evropský způsob posuzování drůbeže není, 

jedná se o německý způsob; 



- Antonín Drbal: potvrdil, že náš způsob je přesnější, výsledkem je číselné vyjádření 

kvality; 

- Jaroslav Zehnal: požádal o vysvětlení Petera Žuffu; 

- Peter Žuffa: konstatoval, že i zahraniční posuzovatelé berou drůbež do ruky, není 

pravda, že jenom přecházejí kolem klece, vše je o lidech, odfláknout práci může 

Němec i Čech; 

- Ivan Pavel: znovu zopakoval, že není žádný evropský systém posuzování drůbeže. 

Není důvod, abychom přebírali německý způsob, náš je lepší; 

 

Ad 10)  Usnesení 

     Některé body jednání byly schváleny již v průběhu konference, některé byly předloženy 

až v návrhu usnesení. Po úpravách bylo nakonec schváleno usnesení jako celek. Po 

přednesení celého usnesení o něm bylo hlasováno. Kdo souhlasí s usnesením? – hlasování: 

PRO 43 delegáti.  

 

USNESENÍ  

Ústřední konference delegátů odbornosti chovatelů drůbeže,  

která se konala dne 8. března 2014 v Praze: 

Schvaluje: 

1. Program Ústřední konference delegátů odbornosti chovatelů drůbeže. 

2. Volbu mandátové komise ve složení: Pavel Hrubeš, Antonín Drbal, Josef Beran. 

3. Volbu návrhové komise ve složení : Tadeáš Jokiel, Ivan Zábrana, Jaroslav 

Kalaš. 

4. Zapisovatele: Elišku Stejskalovou. 

5. Ověřovatele zápisu: Petra Suchánka, Josefa Blažka, Lukáše Janečku.     

6. Zpracování zápisu ve formě, která zápisu náleží. 

7. Délku jednotlivých diskuzních příspěvků v čase maximálně tři minuty otázka a 

pět minut příspěvek.  

8. Možnost hlasovat i pro delegáty, jejichž přítomnost na konferenci nebyla 

doložena písemným potvrzením OO ČSCH. 

9. Směrnici pro kontrolované chovy čistokrevných plemen drůbeže s připomínkami, 

kde vše uhradí žadatel ÚOK CHD. 

10. Jako delegáta na Valnou hromadu ČSCH Pavla Hrubeše a jako náhradníka 

Ivana Pavla. 

11. Revizní zprávu o revizi činnosti v roce 2013 přednesenou předsedou revizní 

komise odbornosti Miloslavem Hertlem. 

 

Bere na vědomí: 

1. Zprávu o činnosti ÚOK CHD přednesenou Jaroslavem Bayerem. 

2. Kontrolu ukládacích bodů usnesení minulé Ústřední konference delegátů 

odbornosti chovatelů drůbeže přednesenou Josefem Vilhelmem. 

3. Zprávu předsedy výboru Sborů posuzovatelů drůbeže Ivana Pavla o činnosti 

Sborů posuzovatelů drůbeže. 

4. Zprávu Petera Žuffy, stálého delegáta ČSCH v EE a člena standardové komise 

drůbeže v Evropském chovatelském svazu. 

5. Informaci o pracovní vytíženosti a rezignaci Ing. Richarda Konráda na post 

člena ÚOK CHD a jeho nahrazení Jaroslavem Kalašem, který byl na Ústřední 

volební konferenci delegátů odbornosti chovatelů drůbeže v roce 2013 zvolen 

jako jediný náhradník do ÚOK CHD. 

6. Jednotlivé diskuzní příspěvky. 

 

Ukládá : 

1. ÚOK CHD zpracovat návrh požadavku příjmové a výdajové části rozpočtu 

nutnou pro činnost odborností chovatelů drůbeže a tento rozpočet prosadit při 

sestavování rozpočtu ČSCH na rok 2015. 

2. Spolupracovat s chovatelskými svazy z Rumunska, Polska a Slovenska. 

3. Dořešit spolupráci při testování drůbeže ve Střední zemědělské škole v Čáslavi. 



4. ÚOK CHD a výboru Sboru posuzovatelů drůbeže vyřešit  kompletní vyplňování 

oceňovacích lístků. 

5. ÚOK CHD zamezit přetěžování posuzovatelů drůbeže na jednotlivých výstavách 

(dodržovat normu). 

6. ÚOK CHD působit na organizátory výstav ohledně zabezpečení zvážení 

drůbeže. 

7. ÚOK CHD svolat  jednání ÚOK CHD s předsedy klubů  k vymezení metodické 

práce. 

8. ÚOK CHD projednat s generálním sekretářem ČSCH výši ceny za doobjednané 

kroužky na drůbež na rok 2015. 

9. ÚOK CHD řešit dotaci na nové genetické zdroje plemen šumavanka a česká 

krůta. 

10. ÚOK CHD stanovit vhodnější termín konání příští Ústřední konference delegátů 

odbornosti chovatelů drůbeže. 

       

Doporučuje:  

          Klubům chovatelů drůbeže zvýšení mezinárodní chovatelské aktivity a spolupráce. 

 

Ad 11)  Závěr 

     V závěru konference promluvil Martin Kabát, DiS., generální sekretář ČSCH. 

Informoval o rekonstrukci budovy Sekretariátu ÚV ČSCH a o žádosti na dotaci v rámci 

programu Zelená úsporám. Konstatoval, že neustálé osočování jeho osoby a ÚV ČSCH 

ohledně špatného hospodaření se naprosto nezakládá na pravdě. Uvedl, že za rok 2013 

skončil rozpočet svazu (po odpisech) v plusu 700 tisíc Kč.  

     Jaroslav Bayer poděkoval všem přítomným a popřál jim hodně chovatelských úspěchů 

v roce 2014. 

 

 

Jednání ukončeno v 15.35 hodin 

 

                                                                                     Jaroslav BAYER 

                                                                         předseda ÚOK chovatelů drůbeže 
 

 

 

 

Zapsala: Eliška Stejskalová 

Ověřovatelé zápisu: Josef Blažek, Lukáš Janečka, Petr Suchánek 

K ověření předáno dne 25. 3. 2014  (zpracování zápisu zahájeno z důvodu nemoci až 19. 3. 2014) 

Ověřování zápisu ukončeno dne 3. dubna 2014 

 

 
Servisní zajištění konference: Václav Stehlík, Petr Suchánek, Alena Polášková, Václav Brdička 
 


